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Introduction

The aim of the following paper is to show connections between what a right-wing extremist, Joseph Milteer, predicted about the Kennedy assassination, and related machinations to falsely implicate in the assassination a Cuban, Paulino Sierra Martinez, who had been working on anti-Castro matters with Robert Kennedy’s friend Enrique Ruiz-Williams. 

Having accurately predicted how the President would be killed, Milteer made a second prediction: that there would be “a propaganda campaign put on how to prove to the Christian people of the world that the Jews, the Zionist Jews, had murdered Kennedy."
 There was indeed such a campaign, the earliest stage of which fulfilled a trail of pre-assassination reports set in place, partly by outsiders close to the Minutemen, and partly by Richard Cain, as directed by a member of the CIA’s Headquarters Special Affairs Staff (whom I shall call H). The trail led, falsely, to Paulino Sierra.

The connection between Milteer’s prediction and Cain’s activities, even if proven, might be written off as a lower-level conspiracy involving marginal people out of control. I try in this paper to sketch a deeper pattern in which these particular events grew out of disaffection with the Kennedys at a higher level, even inside the White House.

Milteer implicated in this propaganda campaign an “International Underground,” and with it the Constitution Party of retired Marine General Pedro del Valle, an avowed believer in the need for an American coup d’etat. It is widely alleged in Europe that in late 1961 del Valle invited an Italian expert on false-flag terrorism, Guido Giannettini, to lecture to active American military on techniques of a coup d’etat (a subject on which he was well versed). 

A few weeks later such ideas, many of them to do with false-flag terrorism, were formulated by American military themselves in the documents we know as Operation Northwoods. These ideas were solicited by General Lansdale, whom the Kennedys had put in charge of Operation Mongoose, at a time when Lansdale already knew that pretexts for war were wholly inconsistent with the Kennedy-authorized low-level campaign for collecting intelligence, with also a little “inconspicuous” sabotage, which was what the Special Group (Augmented) had authorized at that time.

The historical record is quite clear that President Kennedy was opposed to the idea of initiating a U.S. invasion of Cuba, which Northwoods proposals were designed to bring about. But there are signs that the proposals began to be implemented in his presidency even before his assassination. And the assassination itself can be seen as a case of false-flag terrorism, thanks to false stories which the CIA and military disseminated at first, implicating Cuba and the USSR. 
The facts I present in this paper about the Northwoods proposals do not establish a direct link between Northwoods and 11/22/63, but the on-going survival of an unauthorized, contumacious state of mind. I believe them to be relevant above all because they illustrate part of a larger disturbing picture. This is that for fifty years after World War Two, there was a group inside and outside government, not restricted to the military, that wished to use the full resources of U.S. strength to destroy the Soviet Union and its clients.
 
Every president before Reagan, including Eisenhower, aroused seditious hostility because of their refusal to endorse this dangerous policy direction. But no president aroused as much seditious hostility as John F. Kennedy.
The Predictions of Joseph Milteer 

Shortly before the Kennedy assassination, a Southern racist and activist, Joseph Milteer, correctly predicted to a Miami police informant, William Somersett, how the murder would be done: "from an office building with a high-powered rifle."
 Beyond question, Milteer's statements should have been taken most seriously by FBI Headquarters, which instead went out of its way to discredit them.
 Indeed the FBI's misleading rebuttal of the Milteer information, and its months-long delay in forwarding any significant part of it to the Warren Commission, is a prime instance of its own culpable mishandling of the killing.
 

Milteer was an organizer for two racist parties, the National States Rights Party of former Admiral Crommelin, and the Constitution party of former Marine General Pedro del Valle. In addition he had attended an April 1963 meeting in New Orleans of the Congress of Freedom, Inc., which had been monitored by an informant for the Miami police. A Miami detective's report of the Congress included the statement that "there was indicated the overthrow of the present government of the United States," including "the setting up of a criminal activity to assassinate particular persons." The report added that "membership within the Congress of Freedom, Inc., contain high ranking members of the armed forces that secretly belong to the organization."

Milteer not only predicted the mode of assassination, he later was "jubilant" about it: "I guess you thought I was kidding when I said he would be killed from a window with a high-powered rifle."
 As many critics have noted, he had also predicted the cover-up: "They will pick up somebody within hours...just to throw the public off."
 After the assassination, Milteer added further details about the cover-up, three of which deserve far more attention than they have generally received. 

The first is Milteer's remark to Somersett that Oswald's group "had been infiltrated by the Patriot underground," and that arrangements had been made "from there to have the execution carried out."
 Like other critics, Dick Russell assumes that this group was Oswald's chapter of the Fair Play for Cuba Committee (FPCC).
 To make this identification is to deprive Milteer's hint of any real credibility or significance. 

However Milteer's remarks about Oswald's group, and there were many, become more meaningful and sinister if we understand by this group, not the FPCC, but the Cuban exile junta group organized in 1963, by Paulino Sierra Martinez. (I have written elsewhere that Sierra engaged on this project after encouragement from Enrique Ruiz Williams and ultimately Robert Kennedy.)
 

As I have written before, Oswald would soon be linked by Dallas sheriffs, rightly or wrongly, to the Dallas chapter of the Alpha 66-SNFE-30th November Cuban exile faction, to which Sierra was supplying funds.
 There is abundant evidence that this group was infiltrated by U.S. right-wingers, like Richard Lauchli (a Minuteman), Steve Wilson, and Dennis Harber, whom Milteer would have considered patriots.
 And CIA asset (“AMTAUP-2”) on November 24 also advised the CIA JMWAVE station in Miami that a local leader of the group in Dallas, Manuel Rodriguez Orcarberrio, “was known to be violently anti-Kennedy."
 (Station chief Theodore Shackley forwarded this information to Washington.)
The hypothesis that Milteer was in fact targeting Oswald’s connections to Alpha 66-SNFE-30th November in Dallas is reinforced by his second prediction. This was that "there would be a propaganda campaign put on how to prove to the Christian people of the world that the Jews, the Zionist Jews, had murdered Kennedy."
 Eventually this prophecy was fulfilled publicly by Revilo P. Oliver’s articles for the John Birch Society.
 Asked by Warren Commission counsel Alfred Jenner for his article’s sources, Oliver testified that he had relied on Frank Capell, a right-wing associate of Nelson Bunker Hunt, and that Capell in turn had dawn on “the cooperation of many former intelligence officers of the Army and former members of the FBI.”

Earlier retired Admiral John Crommelin shared with the editors of The Thunderbolt (organ of the racist National States Rights Party) "the reasons Kennedy was assassinated by the Communist-Jewish conspiracy."
 (The editors of The Thunderbolt were Edward R. Fields and James K. Warner. Milteer twice mentioned Edward Fields in his post-assassination ramblings with Somersett.)
But the campaign Milteer accurately predicted began much earlier, on November 26. On this day an ATF informant, Tom Mosley, reported to the Secret Service that one day before the assassination he had heard a Cuban member of the 30th November Movement, Homer S. Echevarria, say: "We now have plenty of money - our new backers are Jews - as soon as we (or they) take care of Kennedy…."
  
The trail planted by Mosley falsely linked a Cuban group ("our new backers are Jews") both to the assassination and (in Secret Service reports) to Paulino Sierra Martinez. In fact two different operations were being conflated: illegal arms purchases by the Cuban exile DRE, and Paulino Sierra's legal efforts to form a junta to arm other aggressive Cuban activist groups, notably Alpha 66, SNFE, and the 30th November Movement. 
Part of the purpose of Sierra’s program was to persuade these groups embarrassing U.S.-Soviet relations to relocate outside the United States. Less militant groups like Artime and the MRR, or JURE, had already relocated voluntarily. Sierra was attempting to lure the recalcitrant remainder to leave as well.
In this activity, Sierra was following the guidance of Enrique Ruiz Williams, who in turn was working, outside CIA channels, with Robert Kennedy. The erroneous Secret Service reports about Paulino Sierra and the assassination came too late to explain by themselves Robert Kennedy's reported comment to Haynes Johnson and/or Ruiz Williams, on the afternoon of November 22, that "one of your guys did it."
 But the summary of FBI and CIA reports released in Appendix X of the House Assassination Committee Report make it clear that Mosley’s report meshed with a misleading trail, implicating Sierra with Mosley’s Minuteman contact Richard Lauchli, which was already in place before the assassination.

The propaganda campaign Milteer discussed focused on a pamphlet he himself intended to write and distribute "throughout the world laying the murder of Kennedy at the foot of the Jews."
 However Milteer linked his "propaganda campaign", and himself, to an "International Underground, which is dedicated to destroy the Jews," of which his own "Constitutional Party of America would be used as part."
 

Milteer and Pedro del Valle
Milteer was not fantasizing when he spoke of an "International Underground, which is dedicated to destroy the Jews," of which his own "Constitutional Party of America would be used as part."
 His remarks, even if not as well informed as he professed, suggest that he was to some degree privy to the intentions and connections of the Constitution Party’s leading theoretical spokesman, former Marine General Pedro del Valle. 

Del Valle had so many international connections that it is idle to speculate what Milteer was referring to by the party’s International Underground. One possibility would be the Shickshinny Knights of Malta, which I have discussed elsewhere for their many links to the handling of the Kennedy assassination story.
 But del Valle, like his friend Willoughby, traveled regularly to Europe and specially Spain and Italy. He maintained contact with his old fascist friend Prince Valerio Borghese, whose picture appears in del Valle’s autobiography.

Del Valle’s main network, operating within the Constitution Party, was the Defenders of the American Constitution (DAC). This was an organization of retired high ranking American military officers (including Admiral Crommelin), many of them like himself veterans of the MacArthur-Willoughby army apparatus in the Far East.
 Del Valle had created the DAC in 1953, after helping to found the Constitution Party in 1952, in order to run the unwilling MacArthur as a third-party candidate for president.
 
The Constitution Party presidential candidate in 1960 was Brig. General Merritt B. Curtis USMC (Ret.), the Secretary and General Counsel for the DAC. But as Kevin Coogan has written:
The DAC’s role in the Constitution Party seems to have served another purpose as well since there is evidence that the DAC attempted to organize “militia type” networks under the guise of electoral politics. Del Valle’s papers show that the former general played a role in the creation of a shadowy paramilitary network that divided up sections of the United States into four “zones.” In a 7/23/1963 letter to Brig. General W.L. Lee, USAF (Ret.), del Valle said that it was agreed to organize everything “under cover of voter organization [for the Constitution Party], which is not inconsistent with our being an effective state militia as well.”

Coogan also depicts del Valle’s recurring, if ineffective, attempts to construct a neo-fascist international:

After the war del Valle maintained good ties with Italy’s “Black Prince” Junio Valerio Borghese, whom he had first met during the Ethiopia campaign.
…. Del Valle was also close to Franco’s Spain. Through his good friend, the Madrid-based Marques de Prat y Nantouillet, who headed a rightwing religious movement called Active United Christians, del Valle met Franco in 1952…. He returned to Spain on other occasions, most notably in 1964 when he tried to help the Marques put together an anti-communist “worldwide Christian movement” with proposed financing from Arab nations and far right Texas millionaires.

Convinced as he was that America was “in the power of the Zionist-Marxist minority,” del Valle called for the “organization of a powerful armed resistance force to defeat the aims of the Usurpers and bring about a return to constitutional government.”
 Later he suggested in a private 1966 letter to a right-wing friend, Mary Davidson, that the solution to America’s problems was clear: “the only way to cut the Gordian knot is by a military coup d’etat.”

Del Valle took practical steps towards this goal: Together with Charles Willoughby, Lt. Gen Charles B. Stone,
 and other military officers, he allegedly backed 
a tactical guide, or manual of arms for the future, called the John Franklin Letters which suggested that “Patriotic underground armies should be established, named the `Rangers,’ who should train to assassinate, sabotage, and overthrow the `People’s Democracy.’”

In the short term the John Franklin Letters served as a tactical guide for the “Rangers” established in California by William Gale, the California Chairman of del Valle’s Constitution Party.
  In time they would allegedly inspire The Turner Diaries, which in turn would guide Tim McVeigh in carrying out the 1995 Oklahoma City bombing.

Del Valle may by the 1960s have been closer to racists like Milteer than to the Pentagon. But a scholarly book by Joseph Bendersky has demonstrated that del Valle’s hysterical anti-Semitism had been endemic in U.S. military intelligence before World War II, and that among active officers there were still isolated believers in a world-wide Jewish conspiracy even after 1945.

An inspirational book for those believers was Col. John Beaty’s The Iron Curtain Over America (1951, but still in print in 2005), arguing how Jews (who Beaty termed “Khazars”), promoting the “fantastic hoax” of the Holocaust, had captured the Democratic Party in their search for world dominion.
 
Among the prominent retired generals who endorsed the book in writing when it appeared were Lt. General George Stratemeyer and Lt. General Pedro A. del Valle, who called it a “magnificent book.” Del Valle,
convinced that both major political parties were secretly manipulated by an invisible government” of international Jewish bankers….provided Beaty with a list of current and retired American generals who would be sympathetic to their cause.

More influential was the veiled anti-Semitism of Del Valle’s colleague Charles Willoughby. Willoughby in retirement maintained associations with the racist ex-Nazi Walter Becher, and defended the racist American Mercury against the “stupid intolerance” which made William Buckley urge him to resign from it.
 Yet Willoughby also kept up correspondence with CIA Director Allen Dulles, at least until the latter’s firing by Kennedy after the Bay of Pigs.
 And in 1955 Army Chief of Staff General Maxwell D. Taylor “personally wrote Willoughby, `a distinguished alumnus of the Army,’ to enlist his help `in interpreting the Army to the American people.’”

Del Valle, Borghese, and Parallel Structures

Whether del Valle knew it or not, his hopes for a military coup d’etat was the thinking also of his friend Prince Valerio Borghese. Borghese in the 1960s was in the course of creating in Italy a two-tier organization, similar to del Valle’s, in preparation for a coup. This was disclosed at the trial of Borghese and Italian secret service chief Vito Miceli for their role in Borghese’s abortive attempt at a coup d’etat in December 1970. At the trial of Borghese and Miceli in 1997, the latter testified: 

"There has always been a certain top secret organisation, known to the top authorities of the state and operating in the domain of the secret services, that is involved in activities that have nothing to do with intelligence gathering. Likewise, a colonel called Amos Spiazzi, who was investigated for his links with the Borghese coup and the Bologna bombing, talked of an "organisation operating within the armed forces, that did not have any subversive intention, but was set up to protect the state from the possibility of a Marxist advance." A few days ago, Mr Spiazzi, who was acquitted in the trials, said proudly he had been a member of "Operation Gladio" since 1960.

Earlier, in 1968, Borghese had organized a Fronte Nazionale, implementing the concept of an overt organization, “known as Group A and a secret, military wing known as Group B,…recruiting people for use in `unscrupulous’ activities.”
 He contemplated the use of bombs, falsely attributed to the left, to persuade the public to accept right-wing authority.

It would be very wrong to think that Prince Borghese and his ideas were as marginal in Italy as were del Valle’s in the United States. Since the end of World War Two, fear of a democratic Communist takeover had obsessed the Italian establishment, NATO, and the United States. According to Roberto Faenza, William Harvey, when CIA Station Chief in Rome, suggested that the head of the Italian intelligence service SIFAR  “use his `action squads’ to `carry out bombings against Christian Democrat Party offices and certain newspapers in the north, which were to be attributed to the left.’”
 
Borghese’s Front is said to have been encouraged by his long-time associate James Angleton, who had saved Borghese from a partisan firing squad in 1945.
 At the time of the coup Borghese’s financial position may have been secured by Michele Sindona, the alleged banker for the Sicilian mob who knew Nixon and is said to have offered $1 million to Nixon’s election campaign in 1972.

But the details of Borghese’s intricate coup plans can be traced to the so-called Pollio Institute conference in Rome, 1965, when theorists put forward what would later become known as “the strategy of tension.”
 At this conference Guido Giannettini, the intellectual father of the strategy of tension, argued for the use of “parallel and `camouflaged’ organizations” (such as we have seen implemented by both del Valle and Borghese).
 Also advocated was the idea of false-flag terrorism: having the right infiltrate the left in order to attack the state (as Milteer claimed had happened in the Kennedy assassination).
 
Del Valle, Giannettini, and the Strategy of Tension
In a paper submitted to the conference, Giannettini described a program leading from propaganda to infiltration to action. This last could be either violent or legal.
 In the paper Giannettini wrote that in Italy the appropriate choice was for legal rather than violent action. He was dissembling. Giannettini was later to become notorious, after it was disclosed that he had planned the celebrated bombing of Milan’s Piazza Fontana in 1969, in which sixteen people were killed .Although anarchists took part in these bombings, and were initially blamed for them, it developed that the bombings were part of a “strategy of tension” orchestrated by Italian military intelligence.

Similarity of ideas does not of course prove a connection between them.
 But there would be such a connection if, as has been frequently claimed, in November 1961 General Pedro del Valle invited Gino Giannettini to give a three-day lecture course in Annapolis, possibly at the US Naval Academy, on "Techniques and Possibilities of a Coup d'Etat in Europe."
 
We have to view this claim, which was first presented in garbled form, as unproven.
 It has served the purposes of both Italian right-wing terrorists, like Giannettini, and also their left-wing opponents, to wish to blame the United States for approving or even overseeing all of the violent bombings and coup attempts of the 1970s.
 

At the same time, the claim is both plausible and, if true, extremely significant. For if true, it would suggest that del Valle’s privately expressed desire for a coup d’etat was shared, as early as 1961-62, with

1) Giannettini and perhaps others in the realm of international neo-fascism, and 

2) more importantly, others in the active U.S. military.

Other sources attest to the growing rebelliousness in the U.S. military at this time. Perhaps the most famous example is General Edwin Walker, and his Pro-Blue education program for the 24th Army Division stationed in West Germany. By 1962 Walker, now retired, was leading the small-scale insurrection at “Ole Miss” when U.S. federal marshals enforced the enrolment there of the first African-American student, James Meredith. In November 1963 Walker’s aide Robert Surrey produced and distributed in Dallas the “Wanted for Treason” leaflet in which Kennedy was accused of “betraying” Cuba.

Still later, attacking the UN and the Council on Foreign Relations, Walker challenged what he called the “no win” policies of the “fifth column conspiracy and influence in the United States” in US Government, and what Roberts called “the mindless march toward a socialist America.”

Even before Truman’s dismissal of General MacArthur in 1952 – the event which roused del Valle to found the Constitution Party – a number of senior military officers had been increasingly alienated by the recurring failure of United States presidents to use America’s overwhelming military strength for decisive victory. Key crises were the Guomindang collapse in mainland China, or what Sen. Knowland called the “betrayal” of Chiang Kai-shek (1949), the siege of Dien Bien Phu in Indochina (1954), the Bay of Pigs (April 1961), and the Berlin crisis (summer 1961).
As we have seen, one inspirational book for those in seditious opposition was Col. John Beaty’s The Iron Curtain Over America (1951, but still in print in 2005). Those hating Kennedy from this perspective did not hesitate to try to draw the disgruntled anti-Castro Cubans to their cause. A flyer dated April 18, 1963, distributed to Cubans in Miami, stated,

Only through one development will you Cuban patriots ever live again in your homeland as freemen, responsible as must be the most capable for the guidance and welfare of the Cuban people….If an inspired Act of God should place in the White House within weeks a Texan known to be a friend of all Latin Americans...though he must under present conditions bow to the Zionists who since 1905 came into control of the United States, and for whom Jack Kennedy and Nelson Rockefeller and other members of the Council of Foreign Relations and allied agencies are only stooges and pawns.

Kennedy counted active as well as retired military officers among his enemies. James Galbraith has revealed how, in the midst of the 1961 Berlin crisis, Kennedy angered the U.S. generals, and possibly Allen Dulles, by rejecting “the military's drive for a vast U.S. nuclear build-up,” and possible first strike as well.
 A few days later Kennedy was told of a study by White House aide Carl Kaysen “that showed that a `disarming first strike’ against Soviet strategic forces could be carried out with a high degree of confidence that it would catch them all on the ground.”

Galbraith also notes the report of Nikita Khrushchev that, at the peak of the Cuban Missile Crisis in 1962, Robert Kennedy told the Russian ambassador, Anatoly Dobrynin:

Even though the President himself is very much against starting a war over Cuba, an irreversible chain of events could occur against his will... If the situation continues for much longer, the President is not sure that the military will not overthrow him and seize power. The American military could get out of control.

In his book Body of Secrets, James Bamford recalls the concern at that time: how the Fulbright Committee’s investigation of Gen. Walker’s Pro-Blue program, citing the recent example of the OAS revolt in France, had warned of the “considerable danger” in programs such as Walker’s. He quotes from a mainstream book of 1963, The Far Right, which also cited the OAS example:

Concern had grown that a belligerent and free-wheeling military could conceivably become as dangerous to the stability of the United States as the mixture of rebelliousness and politics had in nations forced to succumb to juntas or fascism.

This country is not yet ready for a dispassionate examination of the degree of military alienation in the Kennedy years, and the possibility that this was a factor in the 11/22 assassination. Significantly, the nation cannot yet agree whether the U.S. disaster in Vietnam should be attributed to military coercion of the White House, or White House coercion of the military.
 
But from the vantage point of the 21st Century, we can now look back and see that, for sixty years after World War Two, there has been a faction inside as well as outside the U.S. Government – a faction concentrated in the military but not by any means restricted to it – who have been committed to the use or threat of U.S. strength as a means of eliminating first the Soviet Union and then Russia as a threat to the United States. 
Porter’s excellent new book, Perils of Dominance, shows how the chief opposition to such belligerence before 1980 came not from civilian bureaucrats but from the White House. This explains why Robert Welch of the once-powerful John Birch Society targeted even Eisenhower as "a dedicated conscious agent of the communist conspiracy."
 By 1962-63 Kennedy was far more controversial.
I believe it is important to explore the issue of seditious rebelliousness within as well as outside the U.S. armed forces. An important first step would be to learn 
1) whether del Valle did in fact bring Giannettini to Annapolis for a discussion of a “European” coup d’etat.
2) if so, who was responsible for the invitation, and who were the audience. I consider it unlikely that it would have been restricted to the military.
Giannettini, the OAS, Philippe Thyraud de Vosjoli, and Dallas
I believe the claim of the Giannettini visit is plausible, for three reasons. First, it is plausible because both men believed in the necessity of coup d’etat, although these facts were not widely shared. Second, it is plausible because two reputable sources making the claim have studied the documentation supplied by Giannettini when he negotiated his surrender in 1977 to Judge Loreto d’Ambrosio, the magistrate investigating the Piazza Fontana bombing.
 
Third, it is plausible because of the date suggested of late 1961. The coup d’état in Europe discussed must have embraced the successful coup of the Algerian colonels in 1958, ending the French Fourth Republic and installing de Gaulle, and also the unsuccessful follow-up coup of April 1961, of what became the Organisation de l’Armée Sécrète (OAS), led by former General Challe and Jacques Soustelle. 
Not generally known was the fact that Giannettini was a principal representative in Italy of the OAS, and may even have participated in preparations for the April ’61 plot.
 Giannettini’s theory and practice of indiscriminate terror against civilians followed the ideas of revolutionary war as practiced by the French colonels in Algeria.

At the time of the April 1961 coup French journals like Le Monde and L’Express had charged that some CIA officers had met with Soustelle and encouraged it. In response, the New York Times conceded that CIA officials had dined at a luncheon with Soustelle in Washington. As James Reston wrote in the New York Times, 4/29/61, the CIA

was involved in an embarrassing liaison with the anti-Gaullist officers who staged last week’s insurrection in Algiers….[The bay of Pigs and Algerian events have] increased the feeling in the White House that the CIA has gone beyond the bounds of an objective intelligence-gathering agency and has become the advocate of men and policies that have embarrassed the Administration.

Three days later the Times ran the CIA’s exculpatory explanation: that the lunch had been arranged in the French Embassy by a French Embassy official who was present throughout, “and thus there could have been no dark conspiracy.”
 This is an admission of extreme relevance to those researchers who have been interested in the presence of OAS Army Captain Jean Souetre in Dealey Plaza on 11/22/63.
 For the French Embassy official who arranged the luncheon must almost certainly have been Philippe Thyraud de Vosjoli, the French intelligence (SDECE) representative in Washington. For de Vosjoli was a double agent working for the CIA, and close also to OAS leader Soustelle.
Thyraud de Vosjoli’s double-agent status is described in a second book by Frédéric Laurent and an Italian, Fabrizio Calvi, a book based on ten years’ study of the immense documentation on the Piazza Fontana bombing:

In the early 1960s Thyraud de Vosjoli, a fugitive from the French secret services who had taken refuge in the United States, served as an intermediary between certain leaders of the CIA (including Richard Helms) and one of the principal organizers of the OAS, Jacques Soustelle.
 

The next sentences describe how in the same period certain ex-OAS cadres were picked up for service in the United States: “One of these was Captain Souetre. At the time Jean Souetre worked with the anti-Castro Cuban refugees attached to the CIA.”
  Souetre went on to join the OAS veterans who regrouped in Portugal as Aginter-Presse, a service in support of the Portuguese intelligence network PIDE (and also, according to European sources, a service operating as an asset of the CIA).

Thyraud de Vosjoli’s service as a CIA double agent is revealed in Tom Mangold’s biography of de Vosjoli’s good friend James Angleton. Angleton’s aide Clare Petty told Mangold how Angleton’s famous black-bag entry into the French Embassy in Washington was achieved very simply: “De Vosjoli remained inside the embassy after business hours and let Jim and the team in.” Like Souetre, de Vosjoli worked with anti-Castro Cubans, and transmitted reports to the CIA – quite possibly from DRE – about Soviet missiles in Cuba.
 

In September 1963 de Vosjoli was suddenly recalled to Paris, but he declined to return, fearing, as he told Mangold, that he might be killed there. Instead Mangold relates how de Vosjoli “fled south to Mexico,” where he “stayed for several months with Frank Brandstetter, a Hungarian-American friend who ran the Las Brisas holiday resort” in Acapulco.

This accurate but bowdlerized account suppresses two relevant details. Let me make clear that the suppressed details do not implicate de Vosjoli and Brandstetter as conspirators in the assassination. However in my mind they unmistakably indicate that, of the two men, de Vosjoli, at least, had some degree of special knowledge.
1) According to his autobiography, de Vosjoli’s flight south to Brandstetter was in response to the news that John F. Kennedy had been assassinated. For unexplained reasons, he responded to the event by immediate departure from the United States.
 Sources in Dallas have claimed that de Vosjoli actually met Brandstetter in Dallas, right after the assassination.
2) Frank Brandstetter, before being hired by Hilton International to run the Las Brisas Hotel in Acapulco, had been a member of Army Intelligence Reserve in Dallas, where he still maintained a residence. His biography reveals that he was close to a number of people who figure in the events of 11/22. These include Dallas Police Department Deputy Chief George Lumpkin, the commander of his Intelligence Reserve Unit there,
 John A. Crichton of Army Intelligence Reserve, and Secret Service Agent Mike Howard. (I have written elsewhere how these three men participated in the conspiratorial manipulation of Marina Oswald’s testimony in the first hours after the assassination.
) In addition Brandstetter was close to Jack Ruby’s friend Gordon McLendon; and when traveling used McLendon, who was also in Army Intelligence, as a contact point through whom the Army could reach him.

Giannettini, False-Flag Terrorism, and Operation Northwoods

If  the story of the Giannettini visit to Annapolis is true, it would indicate that del Valle’s interest in a coup d’état was not confined to a lunatic fringe, but shared within the active U.S. forces. It would also lead to a second question: is it a pure coincidence that the visit of Giannettini, the principle author of what came to be known as “the strategy of tension,” was followed very shortly by the first known U.S. official documents proposing a false-flag strategy of tension.
I am referring of course to all the Operation Northwoods documents produced by the military for General Lansdale in March 1962, and submitted as part of Lansdale’s White House Cuba Project, which we remember as Operation Mongoose.
 These documents were released by the Assassination Records Review Board, but only reached a wide American audience in James Bamford’s Body of Secrets.

Here is Bamford’s summary of the Northwoods documents, which by now are well known to most of this audience:
The plan, which had the written approval of the Chairman [Gen. Lyman Lemnitzer] and every member of the Joint Chiefs of Staff, called for innocent people to be shot on American streets, for boats carrying Cuban refugees fleeing Cuba to be sunk on the high seas, for a wave of violent terrorism to be launched in Washington, D.C., Miami, and elsewhere. People would be framed for bombings they did not commit….Using phony evidence, all of it would be blamed on Castro.

Once again, these ideas are pure Giannettini, who as we saw was the intellectual author of the Piazza Fontana massacre eight years later. One does not need to go to Italians for such perverse ideas: Bamford notes that Eisenhower himself, in January 1961 told Lemnitzer that if Castro failed to supply a reason for invading Cuba, perhaps
the United States “could think of manufacturing something that would be generally acceptable.” What he was suggesting was a pretext – a bombing, an attack, an act of sabotage – carried out secretly against the United States by the United States.

This may be the origin for the plan, which failed at the last minute, for a simulated attack on Guantanamo to accompany the Bay of Pigs invasion. (For complex reasons, the anti-Castro Cubans designated to come ashore, led by Nino Diaz, never landed.)
 More importantly, on February 2, 1962, Gen. Craig, on behalf of the Joint Chiefs of Staff, submitted a memo to Lansdale suggesting a number of false-flag scenarios. Once again these included riots and sabotage to simulate an attack on Guantanamo.
 On February 7 the Joint Chiefs forwarded the proposals, already labeled Northwoods, to Lansdale with their approval.

Bamford focuses very narrowly on Lemnitzer’s fury and frustration with the “new and youthful Kennedy White House.” He fails to mention that if (as I agree) the Northwoods proposals were a rebellious response to the restrictions imposed on Operation Mongoose by the Kennedy brothers, the man initially responsible for the rebellious response was not Lemnitzer but General Edward Lansdale, the man entrusted by the Kennedys to be Chief of Operations for Operation Mongoose.
The JCS Northwoods documents make it very clear that Lemnitzer produced them in response to a request from Lansdale on March 5, 1962, for a “brief but precise description of pretexts which would provide justification for US military intervention in Cuba.”
 Although Lansdale’s memo is not reproduced, we find identical language in a related Lansdale memo the next day to Richard Goodwin in State:

At the 5 March meeting chaired by Secretary Rusk, on our favorite subject, the Secretary spoke of "other tracks" which might be opened for the U.S. to achieve its objective. He mentioned proof of "their" plots in Latin America, as an example. Also, there was joking reference to a "Bay of Pigs" in, perhaps, Guatemala, as a notional clandestine action for which "they" could be blamed. 

General Taylor has asked me to report on these alternate "tracks," among other things, to the Special Group he chairs. I intend to complete this report on Friday, 9 March. Thus, request that you provide me the section on alternate "tracks" Secretary Rusk sees as possibly open to the U.S., by Thursday, 8 March. I plan to include this, as the State response, in my report. Alexis Johnson was present when Secretary Rusk mentioned this, and perhaps could be of assistance. 

Along these same lines, and in response to direction, I am asking the Defense representative (Gen. Craig) to give me a brief but precise description of pretexts which the JCS believes desirable if a decision is ultimately made to use direct military intervention. I would appreciate it if you could provide a companion statement, a brief but precise description of pretexts which the State Department believes desirable in connection with any such direct military intervention.

But as is endlessly reiterated in the FRUS records, the objective of the Cuba Project, from its inception on November 30, 1961, was “to help the Cubans overthrow the Communist regime from within Cuba.”
 This language is repeated in all the major documents in the FRUS, including the one preceding Lansdale’s memo of March 6. 
Robert Kennedy’s original proposal was, instead of the CIA’s externally-directed sabotage operations, to “stir things up” in Cuba with operations “run & operated by Cubans themselves.”
 To this end the President had selected Lansdale for the Cuban Project, which would be overseen by Robert Kennedy and Gen. Maxwell Taylor in the Special Group (Augmented).

By early 1962 this limited objective, defended by State and the Kennedys, had led to disagreements over Cuba similar to those over Laos and Vietnam (where “the only high official in the Kennedy administration who consistently opposed the commitment of U.S. combat forces was the president").
 What is surprising is to see that, by mid-February if not earlier, both Lansdale and Taylor were shifting over to the CIA-JCS position. On January 25, the JCS, joined by CIA Director McCone and Taylor, felt that the program should not be undertaken without establishing in advance the conditions which would permit the United States to “help” with external military force.
 
At a Special Group meeting on January 25, CIA Director McCone warned that “popular uprising within Cuba could be brutally suppressed … unless the U.S. is prepared to give overt assistance.” 
In commenting on Mr. McCone's last point, General Taylor [Chairman of the Special Group] noted that the CIA paper of the 24th appears to question the feasibility of the basic objective of overthrowing the Castro regime without overt U.S. military intervention, and that it suggests the need to accept in advance of implementing the Project the definite possibility of having to use U.S. forces. He said that in his view more than contingency plans are required and that, so far as possible, authority should be obtained in advance to undertake major moves which might be required as circumstances develop. He conceded that it may be impossible to get such a firm determination very far in advance. The Group agreed, however, that every effort should be made to line up various situations that might arise, and to formulate recommended policy to capitalize on these situations at the proper time.

The result was a “working level draft regarding the use of U.S. military forces in support of the Cuba project.” But the draft was a compromise leaving both State dissatisfied (it contemplated military intervention too readily) and also the military dissatisfied (the conditions for military involvement were too restrictive).
 After discussion of the draft at a Special Group meeting with McNamara on February 26, Lansdale “was asked to submit a plan for an initial intelligence collection program only.”
 
Given this imposed restriction, Lansdale’s request to Lemnitzer, for pretexts for military intervention, seems inexcusable and hostile, almost insurrectionary. In his request to the Joint Chiefs of March 5, Lansdale has escalated from the earlier search to establish “conditions” for military support, to a search for “pretexts” for military intervention.
It is probable however that Lansdale in his March 5 request for pretexts, and Lemnitzer in his response, had the support (as Lansdale noted in his request) of General Taylor. On March 5, the day of Lansdale’s memo to the JCS, Taylor also drafted a memo (with contributions from McGeorge Bundy and John McCone) that endorsed the hard Lansdale line. Its first substantive sentence reiterated the Lansdale position, already rejected by Robert Kennedy, that

In undertaking to cause the overthrow of the target government, the U.S. will make maximum use of indigenous resources, internal and external, but recognizes that final success will require decisive U.S. military intervention.

As Bamford reports, the President decisively rejected the italicized language when it was submitted to him on March 16:

The President also expressed skepticism that in so far as can now be foreseen circumstances will arise that would justify and make desirable the use of American forces for overt military action. It was clearly understood no decision was expressed or implied approving the use of such forces although contingency planning would proceed.

Whatever the fate of the specific Northwoods documents, it seems quite clear that false-flag ops were subsumed about this time into the U.S. repertory. Russo tells us that in May 1963, when Taylor and McCone had resumed talk of a military attack on Cuba, the DOD Caribbean Survey Group revived some of the Craig proposals of February 2 for false-flag violence, including once again a simulated attack on Guantanamo.

One of the Northwoods proposals was for “`Cuban’ shipments of arms which would be found, or intercepted, on the beach.”
 In November 1963, just such a “Cuban” arms cache was discovered on the beach in Venezuela, on the eve of a presidential election.
 
A year later an alleged shipload of North Vietnamese arms was discovered in a South Vietnamese cove. This arms cache, and the one in Venezuela, were widely denounced at the time, I believe correctly, as U.S. propaganda operations.
 

The CIA certainly exploited them. On November 19, 1963, Helms showed Robert Kennedy a Cuban rifle from the cache, as well as blueprints for a coup by Castro against the Venezuelan president.
 Eleven days later, on November 30, McCone showed President Johnson “the evidence that proved absolutely that arms had been imported into Venezuela from Cuba;” and called for an immediate “series of steps” through OAS, leading to “even to possible invasion” of Cuba.

By this time, of course, some hawks in the U.S. government had a new argument for attacking Cuba: the assassination of President Kennedy. Michael Beschloss has written that, at 9:20 AM on the morning of November 23, CIA Director John McCone briefed the new President. In Beschloss' words: "The CIA had information on foreign connections to the alleged assassin, Lee Harvey Oswald, which suggested to LBJ that Kennedy may have been murdered by an international conspiracy."

One has to ask whether, if U.S. officials were implementing false-flag scenarios of violence abroad, they could have also done so with respect to the Kennedy assassination. Even if we cannot establish a direct link between Northwoods and 11/22/63, we can document the on-going survival of an unauthorized, contumacious state of mind.
The Kennedy Assassination as a False-Flag Operation, and Paulino Sierra
Ever since they were exposed in Bamford’s Body of Secrets, the Web has pullulated with texts linking the Kennedy assassination to the Northwoods scenarios. Most of these have focused on what I have called the “phase one” efforts, some of them involving cables from CIA and U.S. Army Intelligence, to link Oswald to either the Soviet Union or Cuba.

I myself have suggested elsewhere that a false Oswald may have impersonated the real one in an overheard Mexico City phone call, and thereby created “evidence” in CIA files that he had been in touch with the Soviet diplomat Valeriy Kostikov, whom some in the CIA argued was a KGB “wet affairs” expert in charge of assassinations.
 Describing events on November 23, Beschloss writes that "a CIA memo written that day stated that Oswald had visited Mexico City in September and talked to a Soviet vice consul whom the CIA knew as a KGB expert in assassination and sabotage.”
 (A cruder example of false-flag propaganda was the Army cable suggesting that “information obtained from Oswald revealed that he had defected to Cuba in 1959 and is card-carrying member of Communist Party.”
)
The false evidence from Mexico was contained in a telephone intercept supplied by the crime-linked Mexican DFS. As I have written elsewhere, the DFS may have been assisted in their intercept project by Richard Cain, an expert telephone tapper from Chicago, when he was in Mexico City in 1962 as a consultant to a Mexican Government agency.
 
Cain's expertise was in electronic surveillance, most notoriously the tapping of telephones. In the period 1950-52 he had tapped the telephones of Cuban revolutionary leaders in Miami on behalf of Batista; in 1960 he was approached by his former employer to install phone taps on behalf of former Cuban President Prío.
 According to an obituary notice in the Chicago Tribune, the CIA had engaged Cain in 1960 because of his Havana mob contacts, and also to wiretap the Czech embassy in Havana.

Richard Cain at the time was also part of that Dave Yaras-Lennie Patrick-Sam Giancana element of the Chicago mob with demonstrable links to Jack Ruby in 1963, and the House Select Committee on Assassinations speculated that Cain may have been part of the 1960-61 CIA-Mafia plots against Castro.
 (Cain had indeed worked with the CIA's FRD front in the Bay of Pigs operation.)

What I wish to examine today is Cain’s activity, but not with respect to Oswald. It is his role in the pre-assassination falsification of files with respect to Robert Kennedy’s asset Paulino Sierra Martinez, linking Sierra falsely to the mob, to illegal arms sales, and ultimately to the alleged Jewish sponsors of the Kennedy assassination. Here it is certain that Richard Cain played a role, and at the invitation of a member of the CIA’s SAS staff – the successor group to William Harvey’s Task Force W that had worked with Lansdale on Mongoose.
Available CIA and FBI files on Sierra suggest that through 1963 both agencies were curious and even suspicious about Sierra's intentions. Using at least two and perhaps three of Hunt's future Watergate burglars, notably Bernard Barker, CIA in Miami observed Sierra closely. Then on August 19, 1963, a man I shall call H, a member of the CIA HQ SAS staff, flew to Chicago for a meeting he had requested with Richard Cain and the head of the local CIA Domestic Contact Service.
 
An internal report ten years later says that at this meeting

Cain was told of Agency requirements in general, and agreed to assist the Agency by providing information on undercover activities of the Cubans, especially Paulino Sierra and his contacts.

Cain soon submitted information concerning a prospective arms purchase in the Chicago area by the DRE (represented by a "Torres" who was later identified as the DRE's military chief Juan Francisco Blanco Fernandez), and by an unidentified "Miro Cardoza."
 

The CIA files so far released do not show any Cain reports naming Sierra. However there is an August 9 report from Cain, entitled "Cuban Exiles' Interest in Purchasing Arms/Financial Contribution >From Chicago Underworld."
 This sounds very much like other allegations from this period in the CIA's Sierra file, and may have been the cause of H's sudden trip to Chicago on August 19.
 

Immediately after the assassination, Cain told both the CIA and the press that in February 1963 the Fair Play for Committee in Chicago had discussed assassinating the President, and that Oswald might have visited Chicago in April.
 Another CIA report says that "in 1963 [Cain]... became deeply involved in the President Kennedy assassination case."

The CIA was not alone in falsely linking Sierra to illegal arms purchases. 
According to the Secret Service file on the assassination which erroneously linked Sierra to the DRE arms purchases, the name of Sierra as backer was supplied by a Chicago FBI agent. At the time Richard Cain was a top organized crime informant for the Chicago FBI,; and he reported to the same William Roemer who in 1993 assured Gerald Posner that Ruby had no organized crime connections.

But perhaps the most damning portrayal of Paulino Sierra came sixteen years later, in a staff report prepared for the House Select Committee on Assassinations. Let me say first of all that I feel extremely indebted to Prof. Robert Blakey for having addressed the question of Paulino Sierra, which I believe brings us closer to the heart of the assassination conspiracy. But there are anomalies about the HSCA description of Sierra which are not only unfounded but egregious.
The HSCA Report says, with respect to the arms deal on which Cain had reported,
The Secret Service…learned…that the arms deal was being financed through one Paulino Sierra Martinez by hoodlum elements in Chicago and elsewhere….The committee did find that the initial judgment of the Secret Service was correct…It found, for example, that the 30th of November Group [involved in the arms deal] was backed financially by the Junta del Gobierno de Cuba en el Exilio (JGCE), a Chicago-based organization run by Paulino Sierra Martinez….Its purpose was to back the activities of the more militant groups, including Alpha 66 and the Student Directorate, or DRE, both of which had reportedly been in contact with Lee Harvey Oswald. Much of JGCE’s financial support, moreover, allegedly came from individuals connected to organized crime.
…During its short life. JGCE apparently acquired enormous financial backing secured at least in part from organized gambling interests in Las Vegas and Cleveland. JGCE actively used its funds to purchase large quantities of weapons and to support its groupos in conducting military raids on Cuba.

But if we go to the supporting staff report, we find that the Secret Service never learned that the arms deal and Sierra’s junta were being financed by hoodlums, it heard rumors to this effect:
It was widely rumored that [Sierra’s] money was actually from gambling interests of organized crime….The committee hoped to determine exactly what means were available to [his] group and from what source…. Preliminary research also indicated that the Secret Service in Chicago was investigating a “threat to the President” case at the time of President Kennedy’s assassination, in which Paulino Sierra was of interest. The committee wished to explore the nature of the allegation and the extent of Sierra’s involvement in the case.

The rumors were indeed there, and merited investigation. At least some of them seem to have been contrived before the assassination, in order to implicate Sierra with men who soon became suspects, notably Richard Lauchli, Steve Wilson, Manolo Aguilar,  and Loran Eugene Hall.
 But the committee was more interested in validating the rumors started by Richard Cain, than in investigating their sources.
One might think that before printing as fact libelous rumors about Sierra and organized crime, a lawyer like Prof. Blakey would have put these questions initially to Sierra himself. One would expect also that the HSCA would have put its questions about money to Sierra’s employer, Union Tank Car General Counsel William Browder. For the staff report notes that Browder “told FBI agents that…he (Browder) kept the group’s funds under his control.”
 This was in fact the case, so that the Committee’s claims, if true, would implicate Browder as much as Sierra.
Professor Blakey did investigate the story, by requesting from the CIA their files and index references on the informant (Thomas Mosley), the alleged originator of the story (Homer Samuel Valdivia-Echevarria), Paulino Sierra and his Junta associate Reinaldo Pico (who in the Nixon era was briefly arrested with Frank Sturgis for his assault on Daniel Ellsberg),
 and Interpen members like Manolo Aguilar.
 But he never asked eiher Sierra or Browder concerning the allegations against them in CIA files.
I myself, almost as soon as this staff report was published in 1979, spent hours with both men. Although much about the Sierra operation remains a mystery to me, I am quite satisfied that 
1) Sierra and Browder were not handling money from organized crime, and indeed had reported what appeared to be approaches by the mob to the FBI. 
2) Sierra and Browder were not spending their money, as the staff report alleges, “on arms and equipment” from Richard Lauchli, “Gerry Patrick Hemming associate, Steve Wilson,” and Dennis Harber.
 
3) The two men’s activities had been prompted by a telephone call which they took to be from Enrique Ruiz Williams. At a time when Robert Kennedy was trying to end exile raids from the mainland United States, Sierra would try, using the promise of money as incentive, to persuade the most resistant Cuban groups to join a united junta and leave for new bases in Latin America.

I might add that Browder was a senior vice-president of Union Tank Car and who went on to be president of the Chicago Crime Commission -- not the kind of person likely to disburse organized crime funds for raids that the Attorney General was trying energetically to stop.

From Sierra and Browder I consistently gained an almost opposite picture -- namely, that at the request of Robert Kennedy’s friend Enrique Ruiz-Williams, Sierra was trying to provide financial and other arrangements for the most violently anti-Kennedy Cuban groups for two purposes: a) to remove themselves from the United States to a foreign country, and b) to join a junta in unity with the rest of the Cuban exile anti-Castro movement. In short, he was not financing military raids from the U.S., as the HSCA Report asserts; he was trying to reward the groups for ending such raids and moving elsewhere.
This campaign was part of the overall strategy of the Kennedys in 1963. As the HSCA reported, “Suddenly there was a crackdown on the very training camps and guerrilla bases which had been originally established and funded by the United States.”
 The leading Cuban groups, Artime’s MRR and Manolo Ray’s JURE, left voluntarily for Nicaragua and the Dominican Republic. Sierra struggled to have Alpha 66 and the SNFE join them. (By September the U.S. Government had issued “strong warnings” to six Americans who had been backing Alpha 66 raids against Soviet ships.
)
As AP reported on May 10, 1963, Ruiz-Williams was seeking to unify Cuban refugees into a single “junta in exile,” evoking the actual title of Sierra’s Junta del Gobierno de Cuba en el Exilio (JGCE).
 In his book Ultimate Sacrifice, Lamar Waldron considers the third of the “five fingers” of Ruiz-Williams’ junta (after Artime’s MRR and Ray’s JURE) to be Eloy Gutierrez Menoyo of the SNFE and his new SNFE base in the Dominican Republic.
 Specifically he reports that Menoyo was “receiving support from the Kennedys, both directly and through Harry [Ruiz-Williams].”
 But the HSCA reports Menoyo and SNFE as part of Sierra’s campaign, inadvertently corroborating that Sierra’s activities were authorized.
 
The Committee, despite its claims, did not go to the most obvious sources for Sierra’s and Browder’s funds – the two men themselves. Worse, the Report and staff report cherry-picked the files available to them to present innuendos about organized crime, while discounting Sierra’s claims to establishment respectability:
There is not a word in the staff report about what I was able to establish from the public record: Sierra’s meeting on August 17, 1963 with John H. Crimmins, the State Department’s Coordinator for Cuban Affairs.
 (In his memo of the meeting, which I was able to obtain from the JFK Library, Crimmins noted that “"the Attorney General had been talking to Enrique Ruiz Williams and that, as a result, Dr. Sierra would be calling [Crimmins] for an appointment.")

And the distorted HSCA summary of Sierra’s CIA files omits his credible report that he met in Washington in April 1963 with Allen Dulles, Gen. Lucius Clay (then the senior partner of Lehman Brothers, a group with Cuban interests), and Morris Leibman, a representative of the American Security Council. It would appear that Sierra's objectives and plans were co-ordinated with those of the influential Citizens Committee for a Free Cuba, a report on which was included in Sierra's CIA file. 

Why did the HSCA distort and suppress with respect to Sierra? For years I have suspected that, at a minimum, the Committee did not want to reveal how some CIA officials, and in particular H, from the Special Affairs Staff, conspired, by planting a false trail with Richard Cain, to implicate Robert Kennedy in the murder of his brother. Instead of investigating and exposing Cain’s false story, the Committee appears to have refined and perfected it.

I don’t wish to close on too negative a note about the House Select Committee on Assassinations. Their depositions of CIA officers, declassified by the JFK Records Act of 1994, have done much to clarify the complex tale of Oswald’s relationship to U.S. intelligence.
But the record is clear that distortions of the truth, to establish Oswald as a lone assassin, did not end with the Warren Commission. This suggests that, although Milteer and his racist circles may have had some insight into the Kennedy assassination, there were others inside the government who had then, and have still, a secret to hide.

In 1963 the Kennedy Administration was deeply divided over the issue of whether to commit U.S. forces in warfare against communism, whether in Cuba, Laos, or Vietnam. Sierra was relevant to this controversy, insofar as his desultory efforts to remove the more violent Cuban groups were working to remove a casus belli between the United States and the Soviet Union. 
Because of the elaborate higher-level preparations for the assassination, I am inclined to doubt that that the actual shooting of the President in Dallas was left to anti-Castro Cubans. I do believe however that the struggle over the Cubans’ future brought more solidly into line a conspiracy uniting forces -- including the mob, some CIA officers, and both active and retired military – which were both inside and outside the U.S. government.
The fate of Cuba was of course not the only issue in which Kennedy faced fierce controversy. Perhaps the best summation of what made him so controversial can be found in his two speeched of June 10 and June 11, 1963. The first, at American University, called for a fresh approach to the Cold War, and spoke of peace “as the necessary rational end of rational men.” The second, on television, called for civil rights legislation, and addressed the question “whether all Americans are to be afforded equal rights and equal opportunities.” Given America’s divisions in 1963, such strong affirmations of American ideals reached outside the usual constricted limits of political discourse, and courted disaster.
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